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V tomto čísle naleznete 

Milí čtenáři, 
minulý týden a zejména pak jeho závěr 
se nesl v duchu napínavého vývoje prezi-
dentských voleb v USA. Byť se zdá, že 
celý proces není ještě u konce, mohli lídři 
EU o víkendu ke zvolení gratulovat Joe 
Bidenovi, který získal potřebný počet 
volitelů. Většina z nich ve svých blahopřá-
ních zmínila zcela pochopitelný zájem na 
silné transatlantické vazbě a také naději, 
že vzájemná spolupráce, zejména 
v otázce klimatu nebo obchodních vzta-
zích, získá ambicióznější rozměr.   
Ve videokonferencích bude samozřejmě  
i v tomto týdnu pokračovat Rada EU. 
V pondělí se konala Rada pro zahraniční 
věci ve formátu pro obchod, která se 
zabývala obchodními vztahy EU s USA, 
nejnovějším vývojem souvisejícím s pře-
zkumem obchodní politiky a reformou 
Světové obchodní organizace a obchod-
ním vztahům s Čínou.  
V pátek pak budou jednat videokonfe-
renčně jednat ministři vnitra, a to o boji 
proti terorismu a různých aspektech pak-
tu o migraci a azylu, např. úloze agentur 
EU nebo mechanismu solidarity.  

Dle původního harmonogramu se tento 
týden měla uskutečnit také videokonfe-
rence ministrů pro evropské záležitosti, 
tedy Rada GAC, která však byla o týden 

odložena. Příští týden nás čeká také dru-
há videokonference členů Evropské rady, 
která se bude věnovat koordinaci boje 
s koronavirem. 

Evropský parlament čeká tento týden od 
středy do pátku plenární zasedání, které 
se uskuteční převážně distančně. Na pro-
gramu je mimo jiné debata o výsledku 
prezidentských voleb v USA, dohoda me-
zi EU a Čínou s důrazem na spolupráci 
v oblasti zeměpisných označení a jejich 
ochranu, program „EU pro zdraví“, do-
pad koronavirových opatření na demo-
kracii, právní stát a základní práva nebo 
volba prvního místopředsedu Evropského 
parlamentu, nástupce či nástupkyně 
Mairead McGuinnessové, která byla jme-
nována komisařkou. 
Minulý týden ve čtvrtek vydala Komise 
svou podzimní hospodářskou prognózu, 
která bohužel ukázala, že opětovné šíře-
ní onemocnění covid-19 přerušilo začína-
jící ekonomické oživení. Pro českou ekono-
miku Komise odhaduje za letošní rok po-
kles HDP o 6,9 %, pro srovnání pro eko-
nomiku EU jako celku je to pokles dokon-
ce o 7,4 %. Opětovný růst příští rok by 
však měl být v ČR pomalejší než u EU 
jako celku (3,1 % pro ČR oproti 4,1 % 
pro EU). Značně pod průměrem by nicmé-
ně měla v Česku zůstat míra nezaměstna-
nosti. 

Úvodník státní tajemnice Mileny Hrdinkové 

Doporučení Národního konventu o EU  
Národní konvent o EU vydal doporu-
čení vzniklá na základě kulatého stolu 
z 30. října 2020, jehož tématem byly 
priority České republiky v klimatické 
agendě v kontextu zvyšování ambic 
pro rok 2030.  

Diskuze proběhla online a zúčastnili se jí 
zástupci státní správy, akademické, soci-
ální a hospodářské sféry, společně 
s reprezentanty evropských institucí, ne-
ziskového sektoru a dalšími účastníky. 
Odborným garantem kulatého stolu byl 
Institut pro politiku a společnost. 
Celkem 26 členských států EU se v závě-
rech Evropské rady v prosinci 2019 při-
hlásilo k dosažení cíle klimatické ne-
utrality Evropské unie do roku 2050. 
Dohodu podpořilo i Česko, které se k ní 
dříve stavělo skepticky. Komise trvale 
navyšuje ambice, které by členské státy 
měly dovézt k bezemisní budoucnos-

ti.  Aktuální cíl pro rok 2030 je snížení 
emisí skleníkových plynů alespoň 
o 40 % oproti roku 1990, zvýšení ener-
getické efektivity o 32,5 % a navýšení 
podílu obnovitelných zdrojů na spotře-
bě energie na 32 %.  
Vzhledem ke sdělení Komise ze září 
2020 a postoji Evropského parlamentu 
bude aktuální cíl s největší pravděpo-
dobností revidován, aby  dosáhl 
na 55% snížení emisí skleníkových 
plynů oproti roku 1990. Otázkou nicmé-
ně zůstává, jakým způsobem půjde tak-
to navržených cílů dosáhnout vzhledem 
ke specifikům jednotlivých členských 
států.  
Debata u kulatého stolu se zaměřila na 
tři okruhy: (1) Jaké by měly být priori-
ty ČR v klimatické agendě v návaznosti 
na zvýšené ambice EU do roku 2030 

/Pokračování na straně 2/ 



Týden v EU — 2. až 8. listopadu 2020 

 

Zpráva o silničních technických kontrolách > Komise 

Podle směrnice 2014/47/EU o silničních technických 
kontrolách užitkových vozidel provozovaných v Unii  
a o zrušení směrnice 2000/30/ES měla Komise do 
20. května 2020 vypracovat zprávu o provádění 
a účincích této směrnice. Komise zprávu zveřejnila na-
konec až 3. listopadu.  
Směrnice 2014/47/EU platí od 20. května 2018 a při-
nesla v oblasti technických kontrol užitkových vozidel pod-
statné novinky jako je především zlepšení kvality prohlí-
dek vozidel stanovením společných minimálních norem, 
rozšíření systému hodnocení rizika v podnicích silniční do-
pravy, použití dvoustupňového přístupu pro silniční kontro-
ly, opatření pro kontrolu zabezpečení nákladu  
a povinné testování vysokorychlostních traktorů.  
Pokud jde o účinek směrnice na zlepšení bezpečnosti 
silničního provozu, Komise ve zprávě konstatuje, že je 
zapotřebí její nepřerušené období uplatňování minimálně 
v průměru tří let. Proto je cílem přijaté zprávy především 

poskytnout přehled prováděcích opatření členských 
států na základě předběžných zjištění kontroly prová-
dění. 
Osm členských států provedlo opatření směrnice do 
svých vnitrostátních právních předpisů včas do 20. 
května 2017. Dalších 20 států splnilo svou povinnost 
provedení do vnitrostátního práva poté, co Komise za-
hájila oficiální postupy, které je k tomu vyzývají.  
Pokud jde o soulad vnitrostátních opatření s opatřeními 
směrnice, předběžné hodnocení Komise naznačuje, že 
provedení se ve většině členských států jeví jako celko-
vě uspokojivé, avšak v některých případech může Ko-
mise zvážit zahájení výměn informací s dotčenými člen-
skými státy s cílem objasnit potenciální problémy v pří-
padě nesouladu.  
Další zpráva o provádění směrnice bude připravena 
do 20. května 2022. /B. Fajnorová/ 

Boj proti rasismu > Komise 

Dne 18. září 2020 zveřejnila Komise sdělení k akčnímu 
plánu EU pro boj proti rasismu na roky 2020-2025. Ten 
obsahuje řadu opatření a byl zveřejněn v návaznosti na 
zářijový projev předsedkyně Komise Ursuly von der 
Leyenové o stavu Unie. 

Mimo úvodu a závěru je sdělení rozděleno do tří hlavních 
částí. První obsahová část se věnuje rasismu ze strany 
jednotlivců, druhá rasismu strukturálnímu a třetí interní-
mu chodu institucí EU, především pak Komise. Lze přitom 
vymezit pět základních opatření, kterým se chce Komise 
především věnovat. 
Prvním je lepší prosazování současného legislativního 
rámce EU v boji proti rasismu, a to od směrnice o rasové 
rovnosti až po Listinu základních práv. V tomto ohledu 
hodlá Komise například zveřejnit zprávu o uplatňování již 
zmíněné směrnice o rasové rovnosti.  

Druhým je jmenování koordinátora boje proti rasismu 
a následné zahájení dialogu se zúčastněnými stranami, 
tak aby byla posílena vzájemná komunikace. Třetím 
opatřením je posílení prevence diskriminace ze strany 
policejních složek a dalších orgánů v oblasti bezpeč-
nosti a obecně zvýšit důvěru v ně. Komise například 
doporučuje členským státům využít podpory ze strany 
agentur EU, především pak Agentury pro základní prá-
va.  

Dále Komise navrhuje, aby do konce roku 2022 přijali 
členské státy akční plány pro boj proti rasismu. Závě-
rem se Komise obrací na fungování institucí EU, přičemž 
se zaměřuje především na vlastní kroky v oblasti ná-
boru a zaměstnávání. Dle Komise je důležité, aby 
byly instituce EU v tomto ohledu více reprezentativní.  
/J. Matera/  

 a v jakých oblastech by ČR měla být více proaktivní pro 
splnění svých mezinárodních závazků? (2) Jakou strategii 
z hlediska udržitelného ekonomického růstu a ochrany 
prostředí by měla ČR zaujmout, aby byly zachovány 
všechny stavební kameny kvality života jejich obyvatel? 
(3) V jakých činnostech (věda a výzkum, nové technologie, 
obnovitelné zdroje, odpadové hospodářství apod.) má 
ČR silné stránky, které mohou přispět k ochraně životního 
prostředí? 
Dle doporučení by měla být problematika klimatu v ČR 
řešena strategicky a koordinovaně ve spolupráci mezi 
resorty a sektory, včetně zlepšení znalostní výměny  
a zintenzivnění spolupráci v rámci platforem zaměřených 
na integrované řešení klimatické problematiky. Rozhodo-
vání související s klimatickou změnou je nutné zakládat na 
aktuálních vědeckých poznatcích a datech včetně ana-
lýzy dopadů jednotlivých opatření.  

Doporučení dále uvádějí, že je nezbytné důsledněji 
naplňovat existující politiky a strategické dokumen-
ty včetně stanovení měřitelných cílů. Klíčová by měla 
být přírodě blízká mitigační a adaptační opatření, 
která mají řadu pozitivních environmentálních a spole-
čenských efektů. V neposlední řadě je z ekonomického 
hlediska nezbytné zajistit fungování mechanismů 
EU-ETS, soustředit se na systematickou transformaci 
ekonomických odvětví, podporu společenských inovací 
a využívání obnovitelných zdrojů s exportním potenci-
álem. 

Úplné znění závěrů a doporučení je k dispozici na 
stránce www.narodnikonvent.eu. Další informace  mů-
žete také najít na účtech na sociálních sítích - Twitter: 
@KonventEU, Facebook: Národní konvent o EU a In-
stagram: #Narodnikonvent. /J. Sochor/ 

Videokonference ministrů hospodářství a financí > Rada 

Ministři financí EU se dne 4. listopadu účastnili jednání  
i tentokrát přes videokonferenci. Shodli na závěrech 
o boji proti praní peněz a financování terorismu. Komi-
se představila aktuální stav plnění Akčního plánu pro 
řešení úvěru v selhání v bankovním sektoru EU a infor-
movala o hlavních prioritách nového akčního plánu, 
který by měla představit do konce roku. ČR na jednání 

zastupovala náměstkyně ministryně pro oblast me-
zinárodních vztahů Lenka Dupáková.  
Den před jednáním Rady proběhla rovněž videokon-
ference Euroskupiny v klasickém i inkluzivním for-
mátu. V rámci rozšířené euroskupiny informoval před-
seda o dosavadních výsledcích /Pokr. na str. 3/  
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plně splaceny, aniž by byla nezbytná realizace kola-
terálu. V některých členských státech zůstává míra těch-
to úvěrů vysoká, a to i přes významný pokrok, jehož 
bylo v posledních několika letech dosaženo při jejím 
snižování. Očekává se, že krize covid-19 povede ke 
zvýšení míry těchto úvěrů.  
Ministři projednali také výroční zprávu Evropské fis-
kální rady 2020, předseda Evropské fiskální rady 
Niels Thygesen. Zpráva obsahuje zejména posouze-
ní provádění Paktu stability a růstu v roce 2019  
a výhledovou analýzu možných zlepšení fiskálního rám-
ce EU.  

Co se týče procesu evropského semestru, ministři do-
spěli ke společné shodě nad závěry zvláštní zprávy 
Evropského účetního dvora o evropském semestru  
a nad závěry o roční strategii pro udržitelný růst.  
Předsednictví také předložilo závěry ke statistice EU. 
Statistický balíček se připravuje pravidelně na podzim. 
Jeho součástí jsou témata a oblasti, které Komise na 
žádost Rady průběžně sleduje a vyhodnocuje.  
Závěrem předsednictví informovalo ministry a Komisi  
o jednáních na zasedání ministrů financí a guvernérů 
centrálních bank skupiny G20 a na výročních zasedá-
ních Mezinárodního měnového fondu/Světové banky 
v říjnu. /M. Ondičová/ 

diskuze ohledně poskytování likvidity v kontextu řešení 
krize bank. V rámci druhého bodu byli ministři informová-
ní o stavu provádění záchranných sítí dohodnutých eu-
roskupinou na jaře v reakci na koronavirovou krizi, kon-
krétně o panevropském záručním fondu Evropské investič-
ní banky, o nástroji SURE a podpoře Evropského stabili-
začního mechanismu.  
Před samotným jednáním ministrů financí proběhl i pravi-
delný ministerský dialog se zeměmi Evropského sdruže-
ní volného obchodu, kde bylo tématem řešení krize 
v souvislosti s pandemii. Ministři, kromě výměny zkušenos-
ti, také diskutovali, jak společně obnovit růst a zabezpečit 
odolnou a udržitelnou ekonomiku.  
Na samotném jednání ministrů financí nejvíce rezonovala 
diskuze k závěrům Rady ohledně boje proti praní peněž 
a financování terorismu. V návrhu závěrů Rada nastiňuje 
různé oblasti, v nichž by Komise měla zvážit harmonizaci 
pravidel EU prostřednictvím přímo použitelného nařízení. 
Rada rovněž podporuje zřízení orgánu dohledu na 
úrovni EU s přímými pravomocemi dohledu nad vybra-
ným počtem vysoce rizikových povinných osob, jakož i s 
pravomocí převzít v jasně vymezených a výjimečných situ-
acích dohled od vnitrostátního orgánu dohledu. Komise 
následně informovala ministry ohledně pokroku v řešení 
problematiky úvěrů se selháním.  
Jedná se o bankovní úvěry, které jsou více než 90 dnů po 
splatnosti nebo u nichž není pravděpodobné, že budou 

Videokonference Vojenského výboru EU > Rada 

Ve čtvrtek 5. listopadu se uskutečnilo videokonferenční 
jednání Vojenského výboru EU ve formátu náčelníků 
generálních štábů. Hlavními tématy neformálního jed-
nání nejvyšších velitelů armád členských států EU byly 
obranná spolupráce zemí EU, nasazení vojsk v zahra-
ničních operacích na západním Balkáně, spolupráce 
zemí při řešení koronavirové krize, posílení vojen-
ských schopností EU a spolupráce mezi EU a NATO. 
ČR zastupoval náčelník Generálního štábu Armády ČR 
armádní generál Aleš Opata. 
V úvodu jednání vystoupil předseda Vojenského výboru 
EU generál Claudio Graziano, který se vyjádřil 
k nedávným teroristickým útokům ve Francii a Rakous-
ku v kontextu pokračující pandemie nemoci covid-19. 
Vysoký představitel Unie pro zahraniční věci a bezpeč-
nostní politiku Josep Borrell v úvodním vystoupení zdůraz-
nil význam strategické autonomie EU a dalšího rozvoje 
obranných iniciativ EU.  
Dále generálové diskutovali novém politicko-strategickém 
dokumentu Strategický kompas, jehož smyslem je roz-

pracování úkolů vyplývajících z Globální strategie EU a 
určení hlavních priorit v oblasti bezpečnosti a obrany. 
Zástupci zainteresovaných evropských institucí a orgánů 
přítomné informovali o jeho aktuálním vývoji a dalších 
postupech jeho zpracování. 
Následně se diskuze věnovala budoucí roli Vojenského 
štábu EU (EUMS) a jeho vztahu k Vojenskému plánova-
címu a řídícímu orgánu EU (MPCC), jenž by měl 
v budoucnu fungovat jako hlavní řídící centrum operací 
a misí EU.  
Významným tématem byla spolupráce EU s NATO  
a zapojení jednotek v zahraničních operacích EU, kdy se 
přítomní generálové vyslovili pro další koordinaci čin-
nosti obou organizací, abych nedocházelo k duplicitě.  
V oblasti stálé strukturované spolupráce PESCO se 
účastníci jednání věnovali projektu vojenské mobility.  
/L. Hadrava/ 

Schválené rámcové pozice > Informace 

Rámcová pozice k návrhu doporučení Rady o rovnosti, 
začlenění a účasti Romů (vypracoval Úřad vlády ČR).  
Rámcová pozice ke sdělení Komise Evropskému parla-
mentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu 
výboru a Výboru regionů: Nový Evropský výzkumný 
prostor pro výzkum a inovace (vypracovalo Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy).  
Rámcová pozice ke sdělení Komise Evropskému parla-
mentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu 
výboru a Výboru regionů: Hospodářský a investiční 
plán pro západní Balkán (vypracovalo Ministerstvo za-
hraničních věcí).  

Rámcová pozice ke sdělení Komise: Celounijní posou-
zení integrovaných vnitrostátních plánů v oblasti 
energetiky a klimatu – prosazování zelené transforma-
ce a podpora hospodářského oživení prostřednictvím 
integrovaného plánování v oblasti energetiky a klimatu 
(vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obchodu).  
Rámcová pozice ke sdělení Komise Evropskému parla-
mentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu 
výboru a Výboru regionů - Unie kapitálových trhů pro 
lidi a podniky: nový akční plán (vypracovalo Minister-
stvo financí).  
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ho předsednictví, který obsahuje návrh „politického poro-
zumění“ ohledně hlavních elementů evropské migrační 
a azylové politiky a možné cesty vpřed (ochrana hranic, 
spolupráce se třetími zeměmi, solidarita, legální migrace 
a integrace).  

Neformální videokonference ministrů pro zemědělství 
a rybolov, 16. listopadu 

Na pořadu jednání jsou předběžně čtyři body: příprava 
lesnické strategie EU v rámci Zelené dohody pro Evropu, 
aktuální stav přípravy Potravinového summitu OSN 
(proběhne na podzim 2021), aktuální stav boje proti 
potravinovým ztrátám a plýtvání jídlem a výsledek onli-
ne konference ke strategii „od zemědělce 
ke spotřebiteli“ s titulem „Building sustainable food sys-
tems together“, která proběhla 15. a 16. října 2020.  
Videokonference ministrů pro evropské záležitosti, 
17. listopadu  

Rada povede rozpravu o každoročním dialogu o práv-
ním státě a posoudí situaci v konkrétních členských stá-
tech. Ministři si vymění názory na aktuální stav procesu 
rozšíření ve vztahu k Albánské republice a Republice 
Severní Makedonie. Rada rovněž povede diskusi o aktu-
álním stavu jednání o víceletém finančním rámci na obdo-
bí 2021–2027.  

 

Zasedání kolegia komisařů, 11. listopadu 

Ve středu kolegium komisařů projedná návrh nařízení  
o závažných přeshraničních zdravotních hrozbách, návrh 
na prodloužení mandátu Evropské agentury pro léčivé 
přípravky, návrh na prodloužení mandátu Evropského 
střediska pro prevenci a kontrolu nemocí, novou spotřebi-
telskou agendu, strategii rovnosti LGBTI+ a evropskou 
občanskou iniciativu usilující o zákaz používání biometric-
kých systémů dohledu.  
Distanční miniplenární zasedání Evropského parla-
mentu, 9. až 13. listopadu 

Mezi hlavní body agendy patří debata o souhrnném roz-
počtu EU na rok 2021, rozprava o výsledku prezident-
ských voleb v USA, rozprava o dopadu opatření přija-
tých v souvislosti s onemocněním covid-19 na demokracii, 
právní stát a základní práva (a následné hlasování  
o návrhu usnesení), program „EU pro zdraví“ (včetně hla-
sování o návrhu usnesení), investiční plán pro udržitelnou 
Evropu – jak financovat Zelenou dohodu pro Evropu 
(následně hlasování o návrhu usnesení).  
Neformální videokonference ministrů vnitra, 13. listo-
padu 

Výstupem by měla být společná deklarace ministrů. Dis-
kuze k Paktu o migraci a azylu bude vycházet 
z revidované verze podkladového dokumentu německé-
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